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آرمان ملی: در شرایطی که 
توافق برجام در نوعی بلاتکلیفی 
قرار دارد و هنوز مشخص نیست 
که آینده این توافق چه خواهد شد 
و آیا قرار است این توافق احیا شود 
یا با فروپاشی آن کشورهای عضو 
زیست بدون برجام را در جهان 
تجربه کنند؛ صحبت های مختلفی 
به گوش می رسد که بسیاری از 
آنها از امیدواری برای احیای توافق 
خبر می دهند. هر چند که برخی 
اظهار نظرهای غربی ها نیز نشان 
می دهد که آنها احیای برجام را 
تحت شرایطی می خواهند و دیگر 
 2015 به سال  بازگشت صرف 
رضایت آنها را به عمل نمی آورد. با 
این حال از مجموع نظرات و اظهارات 
می توان اینگونه برداشت کرد که 
نوعی عزم راسخ از سوی طرفین 
برای احیای برجام لازم است که با 
وجود اختلافات و نوع رویکردهای 
مختلف نسبت به برجام به سمت 
توافق حرکت کنند. چرا که چه به 
جهت صلح و امنیت بین المللی و 
چه به جهت منافع اقتصادی احیای 
برجام امری ضروری می نماید. با 
این حال هستند برخی غربی هایی 
که مطرح می کنند ایران به سمت 
سلاح هسته ای حرکت می کند و 
باید جلوی آن را گرفت. در حالی که 
مقامات کشورمان بارها چنین امری 
را از اساس تکذیب کرده اند.  حال 
باید دید با چنین رویکردهایی چه 
آینده ای در انتظار برجام خواهد بود. 

  دیپلماسی موفق در امان
هفته گذشته بود که وزیر امور 
خارجه کشورمان بلافاصله پس از 

مجمع گفت وگوی تهران در نشست 
بغداد 2 در اردن شرکت کرد و این 
حضور حسین امیرعبداللهیان در 
این اجلاس کانون توجه رسانه های 
قرار گرفت. چرا که  بین المللی 
وزیر خارجه کشورمان علاوه بر 
شرکت و سخنرانی در کنفرانس 
رسمی، دیدارها یا گفت وگوهای 
مهمی را در حاشیه آن داشت. 
یکی از دیدارهای امیرعبداللهیان 
با جوزپ بورل، مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا بود که در آن 
موضوعات دوجانبه و بین المللی 
مورد بحث قرار گرفت. یکی از 
موضوعات طرح شده در این دیدار 
مربوط به مذاکرات وین بود که 
طرفین بر لزوم پیگیری آن تاکید 
کردند. بورل حتی در یادداشتی 
که روز گذشته منتشر کرد نوشت: 
»هیچ جایگزینی برای برنامه جامع 
اقدام مشترک وجود ندارد. کسانی 
که غیر از این فکر می کنند خود 
همچنین  می دهند.«  فریب  را 
در تصویر دیگری که در حاشیه 

کنفرانس بغداد2 ثبت شد وزیر 
خارجه کشورمان در ردیف اول در 
حال قدم و گپ زدن با رئیس جمهور 
فرانسه و رئیس سیاست خارجی 
اتحادیه اروپاست که گویای کیفیت 
نیز  آنها  گفت وگوی جاری بین 
هست. در این میان هر چند که 
برخی در شبکه های اجتماعی و با 
اخباری غیررسمی و بدون منبع 
تلاش کردند برخی از این دیدارها 
را زیر سوال ببرند، یا کم اهمیت 
جلوه دهند، تصاویر و مستندات 
موجود خلاف آن ادعاها را ثابت 
می کنند. به نظر می رسد که نزدیک 
شدن طرف های اروپایی به ایران در 
حاشیه کنفرانس بغداد2 حکایت 
از دو گزاره مهم دارد. یکی اینکه 
ایران بازیگری غیرقابل اجتناب در 
منطقه است و فرآیندهای منطقه ای 
بدون تهران امکانپذیر نیست. دوم 
اینکه، کشورهای غربی با پایان 
اغتشاشات در کشور، به برخی از 
اشتباه های محاسباتی خود پی برده 
و دریافته اند که از محل اپوزیسیون 

برای آنها آبی گرم نمی شود. از این 
رو، به نظر می رسد نسبت مستقیمی 
بین کاهش اعتراضات در کشور 
و افزایش تعاملات غربی با ایران 
وجود دارد. به نظر می رسد مقامات 
غربی دریافته اند که در نهایت باید 
دوباره سراغ نظام رسمی ایران 
بیایند. دیدار بورل با امیرعبداللهیان 
و یادداشت متعاقب او ناظر بر این 
موضوع است. حتی آنتونی بلینکن، 
وزیر خارجه آمریکا نیز چهارشنبه 
بکارگیری  لزوم  درباره  شب 
دیپلماسی در قبال برنامه هسته ای 
ایران سخن گفته و تلویحا بازگشت 
به برجام را تایید کرد. رابرت مالی، 
مذاکره کننده ارشد آمریکایی نیز 
از برجام دفاع کرده و گفت که این 

توافق نمرده است. 
  توافق بر سر گام های نهایی

جمهوری  خارجه  امور  وزیر 
اسلامی ایران، گفت :  در دیدار با 
برداشتن  مورد  در  بورل  آقای 
گام های نهایی توافق، موافق بودیم. 
حسین امیرعبداللهیان در توییتی با 
اشاره به دیدار چند روز پیش خود 
با »جوزف بورل« مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا در اردن در 
حاشیه نشست بغداد2 نوشت : » در 
دیدار با آقای بورل در مورد برداشتن 
گام های نهایی توافق، موافق بودیم. 
پنجره توافق از سوی ایران باز است 
اما نه برای همیشه. بر راه حل 
سیاسی در اوکراین تاکید کردم. 
نه فجایع گوانتانامو و ابوغریب و نه 
جنایت علیه زنان و کودکان یمن و 
افغانستان، به آمریکا اجازه موعظه 

دیگران را نمی دهد.«

یــادداشـــت
 اقتصاد نامطلوب و جابه جایی های نمایشی

 دولت سیزدهم با وعده هایی در عرصه اقتصاد، سیاست گذاری  
و مدیریت اقتصادی خود را آغاز کرد. از همان ابتدا مشخص 
بود ظرفیت اجرای آن سیاست ها با توجه به وجود تحریم های 
ظالمانه علیه کشورمان چندان وجود ندارد. دولت اعلام کرد که 
برجام را به اقتصاد گره نخواهد زد، حال اینکه اکنون با توجه به 
اجرای این سیاست شاهد هستیم که نه برجام به فرجام رسید و 
نه اینکه وضعیت اقتصادی و معیشتی مردم بهبودیافت. دولت 
وعده ساخت سالانه یک میلیون مسکن را داد و براساس آمارها 
در اجرای این سیاست هم تاکنون ناموفق بود. دولت بارها اعلام 
کرد برکاهش تورم متمرکز شده است. حال اینکه کالاهای 
اساسی به صورت دستوری گران شد و سایرکالاها نیز به تبع 
آن افزایش قیمت ها، رشد صعودی داشت و دارد و با این حجم از 
نقدینگی مشخص است که در آینده نیز شاهد افزایش قیمت ها 
خواهیم بود. افزایشی که دیگر آنقدر زیاد است که طبقه متوسط 
جامعه شاید وجود نداشته باشد. علت نیز دقیقا در استفاده از 
افرادی در سیاست گذاری های اقتصادی است که فاقد تجربه و 
ئتوری های مدیریتی هستند. از این منظر تا زمانی که تغییر و 
تحولات اساسی ایجاد نشود، نباید امید به بهبود و حتی توقف 
روند فعلی داشت. در ایران سیاست خارجی با سیاست اقتصادی 
هماهنگ نیست و تا زمانی که این سیاست ها با یکدیگر هماهنگ 
نشود،  شرایط بهبود نخواهد یافت. برجام امروز گره بزرگی بر 
سر راه پیشرفت کشور است تا زمانی که برجام به نتیجه نرسد، 
روند بهبود اقتصادی آغاز نخواهد شد. همچنین همه مشکل هم 
در فقدان اجرای برجام نیست؛ تا زمانی که نظام اقتصادی ایران 
نرم های بین المللی در ایجاد شفافیت اقتصادی را رعایت نکند و 
با دنیا تعامل اقتصادی بر پایه نرم های بین المللی نداشته باشد، 
شرایط اقتصادی بهبود نخواهد یافت. در شرایط فعلی نوعی 
تشنج در روابط ایران با اروپا و حتی برخی کشورهای منطقه 
وجود دارد که نیازمند دیپلماسی فعالی است تا این چالش ها 
حل و فصل شود. در حال حاضر نرخ ارز هر روز در نوسان است و 
قیمت آن به 40 هزار تومان رسیده است و قیمت سکه نیز به 20 
میلیون تومان نزدیک می شود و قیمت خودروهای بی کیفیت 
کنونی روز به روز با افزایش های چند ده میلیون تومانی روبه رو 
می شود و مسکن هم با افزایش کم سابقه روبه رواست و از سوی 
دیگر میزان تورم مواد غذایی نیز به حدی رسیده که بنابر 
آمارهای اعلام شده تورم آن از زمان جنگ جهانی دوم هم بیشتر 
شده است، جنگی که خانمان سوز بود و شرایط بدی را برای ایران 
به وجود آورد. این موارد موجب شده سفره های مردم اگر چه 
در گذشته کوچک شده بود،  در این دولت نیز کوچک تر شود. از 
سوی دیگر بنابر آمار با کاهش درآمد سرانه روبه رو هستیم که 
خود نشان دهنده تورم بالا و کم سابقه و کاهش رشد اقتصادی 
است. در چنین شرایطی نیز نمی توان باور کرد که از میزان 
بیکاری کاسته شده است زیرا با این وضعیت نمی توان انتظار 
داشت که یک مجموعه تولیدی بر کارکنان خود بیفزاید بلکه 
از تعداد آنان خواهد کاست. تمام این موارد ایجاب می کند که 
دولت برنامه ریزی جدیدی را در دستور کار قرار دهد. به طوری 
که بهبودی در وضعیت اقتصادی و حتی سیاسی و اجتماعی 
کشور صورت گیرد.  اگر منابع کشور صرف اولویت های واقعی 
اقتصاد شود، به طور یقین در بهبود وضعیت اقتصادی مردم 
اثرگذار است و اگر چنین شود دیگر شاهد تکرار ناآرامی های رخ 
داده در ماه های گذشته در آینده نخواهیم بود. امروز باید با مردم 
تعامل داشت و بهترین تعامل با مردم این است که آنها مشاهده 
کنند که وضعیت اقتصادی آنها بهبود یافته. در این صورت مردم 
بیش از گذشته پشتیبان نظام و انقلاب و جمهوری اسلامی 
خواهند بود. باید تغییر و تحولاتی به سود مردم انجام شود و مردم 
احساس کنند که نظر آنها در اداره کشور اعمال می شود. در این 
صورت سرمایه های کشور خارج نخواهد شد و مغزهای رفته از 
ایران به کشور باز می گردند. مردم به خوبی می دانند که تیم فعلی 
اقتصادی و راهبردهای اقتصادی کنونی باید تغییر کند. از این 
منظر نیازمند تغییرات بنیادی در سیاست گذاری های اقتصادی 

هستیم نه تغییراتی در حد جابه جایی. 

  علی قنبری
اقتصاددان

»آرمان ملی«اتفاقات پیرامون احیای برجام را بررسی می کند

پالس های آمادگی برای احیای توافق 
   حسین امیرعبداللهیان: پنجره توافق از سوی ایران باز است اما نه برای همیشه

پیام تسلیت آیت الله جنتی
آیت ا... احمد جنتی رئیس مجلس خبرگان 
رهبری و دبیر شورای نگهبان در پیام تسلیت 
خود برای عباس شیبانی نوشت: خبر درگذشت 
جناب آقای عباس شیبانی که از مبارزان 
قدیمی نهضت انقلاب اسلامی و از یاران امام 
راحل و مقام معظم رهبری بودند و در مقاطع 
مهمی از تاریخ مبارزات مردم ایران حضور 
داشتند، مایه تاسف اینجانب شد. این مجاهد 
انقلابی که سابقه نمایندگی مجلس خبرگان 
قانون اساسی و ادوار مجلس شورای اسلامی 
را هم داشته است عمر با برکت خود را برای 
خدمت خالصانه به مردم طی کرد و اقدامات 
ارزشمندی در تاریخ کشور از خود به یادگار 
اینجانب درگذشت دکتر عباس  گذاشت. 
شیبانی را به محضر رهبر معظم انقلاب )مدظله 
العالی( و بازماندگان ایشان تسلیت عرض 
می کنم و انشا... خداوند متعال برای بازماندگان 

صبر و اجر عنایت فرماید.«
 

 تسلیت خاتمی 
برای درگذشت شیبانی 

 در پی درگذشت دکتر عباس شیبانی از 
پیشکسوتان نهضت اسلامی، حجت الاسلام 
والمسلمین سید محمد خاتمی پیام تسلیتی 
را صادر کرد.  در متن پیام حجت الاسلام 
والمسلمین سید محمد خاتمی آمده است: 
جناب دکتر عباس شیبانی، انسان شریف، مومن 
و پاکباخته که عمر شریف خود را در مبارزه و 
دفاع از حق و حقیقت و حرمت مردم گذراند 
و همواره برای بهبود زندگی به خصوص برای 
مستضعفان کوشید دیده از دارفانی فروبست و 
به دیدار معبود خود شتافت. من این مصیبت را 
به همه دوستان، بستگان و خانواده محترم ایشان 
به خصوص فرزند گرانقدرشان تسلیت می گویم 
و از خداوند منان برای این فقید سعید آمرزش و 
رحمت الهی و برای بازماندگان معزز صبر و اجر 

و سلامتی مسألت می کنم. 
 
درخواست 14 بسیج دانشجویی 

از رئیس قوه قضائیه 
چهارده بسیج دانشجویی دانشگاه های تهران 
بزرگ با ارسال نامه ای به رئیس قوه قضائیه 
درباره روند رسیدگی و احکام صادره حوادث 
اخیر بر برگزاری علنی و شفاف دادگاه ها، 
اطلاع رسانی دقیق و بی پرده، استفاده از رسانه ها 
برای تنویر افکار عمومی و استقبال از شنیدن 
نظرات مخالفان و موافقان تاکید کردند. در 
بخشی از این نامه آمده است: تقاضا داریم با 
هم افزایی دستگاه های مربوطه، بالاخص مرکز 
آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه، یک پایگاه 
ثابت اینترنتی، جهت اطلاع رسانی دائمی و 
برگزاری علنی دادگاه های پرونده های قضائی 
مهم )مفاسد اقتصادی، جرایم سیاسی امنیتی و 
سایر پرونده های حساس اجتماعی( پایه گذاری 
شود. همچنین نسبت به ایجاد درگاهی جهت 
بیان نظر و انتقادات صاحب نظران حوزوی 
و دانشگاهی و بحث و گفت وگو میان آن ها، 

اقدامات لازم صورت گیرد. 
  

غرب درباره برنامه هسته ای 
ایران دروغ می گوید

مشاور رسانه ای تیم مذاکره کننده هسته ای 
کشورمان با اشاره به اینکه ایران به دنبال سلاح 
هسته ای نیست، تاکید کرد که غرب درباره 
برنامه هسته ای ایران دروغ می گوید. محمد 
مرندی در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: 
اگر ایران به دنبال سلاح هسته ای بود، یک 
سال پیش ساخته بود. وی  ادامه داد: در جریان 
مذاکرات هسته ای وین، رژیم های غربی مدام 
ادعا می کردند که برنامه هسته ای ایران »به 
نقطه ای بدون بازگشت می رسد.« ماه ها از 
مذاکرات گذشته و غرب ساکت است. چرا؟ دروغ 
می گفتند. درحالیکه مذاکرات رفع تحریم های 
ایران و بازگشت آمریکا به برجام چند ماه است 
به دلیل زیاده خواهی  و رویکرد غیرواقع بینانه 
طرف آمریکایی و کارشکنی های اروپایی ها 
متوقف شده است، مقامات ایران بارها اعلام 
کرده اند که تهران آماده از سرگیری رایزنی ها و 

به نتیجه رساندن آن است. 
 

محدودیت برای تاکسی های 
اینترنتی در محدوده فرودگاه

شورای  مجلس  عمران  کمیسیون  عضو 
اسلامی تاکید کرد: ایجاد محدودیت برای 
فعالیت تاکسی های اینترنتی در محدوده 
فرودگاه هم اجحاف در حق مصرف کننده بوده 
و هم باعث تشدید مشکلات در حوزه حمل و 
نقل خواهد شد. مجتبی یوسفی با اشاره به منع 
ورود تاکسی های اینترنتی تا شعاع 800 متری 
فرودگاه امام، بیان کرد: حمل و نقل عمومی یکی 
از نیازهای اساسی مردم در سراسر دنیاست. 
حمل و نقل عمومی یعنی بدون استفاده از 
خودروی شخصی بار یا مسافر جابه جا شود. 
بنده معتقد هستم در عین اینکه باید نظارت 
بر عملکرد رانندگان که از قشر شریف جامعه 
است صورت بگیرد، نباید محدودیتی برای این 
قشر ایجاد کرد. رانندگان شبانه روز در شرایط 
بد آب و هوایی و با کیفیت پایین خودروها در 
تلاش هستند تا نان حلالی را برای خانواده خود 
ببرند. به دنبال آن این قشر در حال حل کردن 

مشکلات حوزه حمل و نقل هستند. 

 چین رسما 
عذرخواهی کند

سید محمد صدر عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام گفت: 
و  جنگیدیم  سال  هشت  ما 
بسیار شهید و خسارت دادیم 
برای اینکه یک متر از سرزمین 
ایران جدا نشود و جنگ هم با 
همین نتیجه به پایان رسید 
خواسته های  از  یک  هیچ  و 
جنایتکارانه صدام به سرانجام 
نرسید. بسیار اشتباه بزرگی 
است که امروز به این دلیل 
که به چین نفت می فروشیم و 
بسیاری از کشورهای دیگر از 
ایران نفت خریداری نمی کند، 
عکس العمل جدی نسبت به 
اظهارات رئیس جمهور چین 
نداشته باشیم. امیدوارم که 
رئیس جمهور و وزارت خارجه 
جبران کنند و به صورت جدی 
به چین تذکر دهند و نسبت به 
عذرخواهی رسمی چین از ایران 

تأکید کنند. 

ویـــــــژه
دیاکو حسینی: 

جایگزین های برجام قطعا زیان بار هستند
آرمان ملی: یک پژوهشگر مسائل استراتژیک در تحلیلی 
نسبت به دیدار حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه 
کشورمان با جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا در حاشیه نشست بغداد- 2 اظهار داشت: این دیدار و 
نشست نشان داد که طرفین همچنان این اراده را برای به نتیجه 
رساندن برجام دارند و همچنان برجام را بهترین انتخاب پیش 
روی خود به رسمیت می شناسند. وی تصریح کرد: علی رغم 
این اشتیاق و میل برای رسیدن به نتیجه در ارتباط با برجام، 
چند مانع وجود دارد از جمله؛ اختلافات پادمانی میان ایران 
و آژانس بین المللی انرژی اتمی، آنچه آمریکایی ها مطالبات 
فرابرجامی می نامند از موارد مهمی است که موجب شده 
اختلافات بسیار عمیقی شکل گیرد. دیاکو حسینی بیان کرد: 
یکی از مواردی که به وضوح در جلسه شورای امنیت سازمان 
ملل روشن بود   ادعای مربوط به صدور تسلیحات از ایران به 
روسیه، طرح این ادعا در خلال جنگ اوکراین فضای سنگینی 
را در جلسه حاکم کرد که طبق گزارش دبیرخانه شورای امنیت 
این موضوع نقض قطعنامه 2231 تلقی شده هم از جانب ایران 
و هم روسیه لذا این مساله فضای سنگینی را ایجاد کرد. وی 
افزود: تحولات داخلی ایران و فشار افکار عمومی هم در داخل 
ایران و هم آمریکا، عملا طرفین را به سمت رفتارهایی سوق 
داد که حسن نیت در مذاکرات را زیر سوال برد و این مساله 
هم یکی دیگر از موانع موجود برای رسیدن به نتیجه نهایی در 
برجام است. حسینی عنوان کرد: به رغم اشتیاق طرفین برای 
رسیدن به نتیجه نهایی برجام، اما این مساله هم واضح است که 
جایگزین های برجام قطعا زیان بار هستند، در واقع با وجود این 
موانع چشم انداز روشنی در آینده نزدیک ندارد و تا جایی که 
می شنویم نه مطالبات ایران تغییر کرده و نه اختلافات ایران 
و آمریکا حل شده و یکسری عوامل دیگر مانند مسائل داخلی 

هم بر موضوع تاثیر گذار شده است. 

آرمان ملی - احسان اسقایی: دعوای 
اختلاف اصولگرایان پایانی ندارد، اصولگرا علیه 
اصولگرا موضع می گیرد، اصولگرا، اصولگرای 
دیگر را حذف می  کند و حالا یک رسانه اصولگرا 
به برنامه های صدا و سیما حمله می کند. آن 
هم چه حمله ای! حمله به بهانه شب یلدا و به 
شرط چاقوی شب چله! به نظر می رسد امسال 
صدا و سیما سعی داشت برنامه های متنوعی را 
به بهانه آن شب طولانی از شبکه های مختلف 
پخش کند تا بتواند لختی هم شده آرامش را به 
خانه های مردم هدیه دهد. از این منظر درکنار 
مهران رجبی که این روزها همه شبکه های صدا 
وسیما را در می نوردد؛ مهران غفوریان، طهماسبی 
و هاشمی، علیرضا مسعودی، شهاب عباسی، 
سیاوش مفیدی، امیر غفارمنش علی طولابی، 
حامد نیسی، اصغر سمسار زاده، منوچهر آذری، 
عباس محبی و داوود منفرد و پورعرب را دعوت 
کرد تا در برنامه های توام با نگاه جدی و طنز 
اوقات خوبی و شب یلدای بهتری را برای مردم 
رقم بزند. هرچند صدا و سیما احتمالا نتوانسته 
آنگونه که باید و شاید در این شب بر مخاطبین 
خود بیفزاید اما با این وجود روزنامه اصولگرای 
جوان به برنامه های شب یلدای صدا و سیما حمله 
کرده است تا جایی که در گزارشی آورده: »صحنه 

شب یلدای تلویزیون امسال با حضور پررنگ چند 
کمدین به عنوان مجری و مهمانان برنامه ها همراه 
با خانواده بازیگران سپری شد، انگار همه چیز 
در تلویزیون قرار است بر خلاف وعده و وعید ها 
همچنان با سلبریتی زدگی افراطی گره بخورد، 
حتی در شبی که می شد در آن فرهنگ غنی 
ایرانی را با تفال به حافظ و دورهمی های خانوادگی 
همراه با طعم شعر و فرهنگ به سرانجام رساند.« 
»در میان چهره های هنری که در شب یلدا به 
تلویزیون دعوت شدند، افرادی هم حضور دارند 
که در هفته های اخیر همراه با ناآرامی ها، مطالبی 
را در شبکه های اجتماعی خود منتشر کردند که 
در راستای وحدت ملی نبوده  است، اما این افراد 
به راحتی به تلویزیون راه پیدا می کنند و در برنامه 
تلویزیونی شب یلدا به عنوان مهمان حضور پیدا 
می کنند. امیر غفار منش جزو این دسته است.« 
»آیا بازیگری که در فضای مجازی اش واکنش های 
تندی را نسبت به حوادث اخیر داشته، می تواند 
مهمان خوبی برای مردم باشد؟!.« هرچند که 
رسانه ملی همواره در تلاش است در اعیاد ملی 
و مذهبی به برنامه های خود تنوع دهد تا بتواند 
مخاطبان درحال ریزش خود را مجدد جذب کند 
اما همین برنامه های به ظاهر متنوع هم از سوی 
روزنامه جوان با مخالفت روبه رو می شود. آن هم به 

بهانه دعوت از برخی چهره های سلبریتی. پر واضح 
است که روزنامه جوان و دست اندرکاران آن در 
نوع نگاه خود به برنامه های رسانه ملی دیدگاه های 
متفاوتی را دنبال می کنند. دیدگاه هایی که شاید 
مورد پسند طبقه خاصی از جامعه باشد اما همه 
شمول نیست! تولید برنامه برای بخشی از جامعه 
با ذائقه خاص فرهنگی و اجتماعی موجب می شود 
هر بار شاهد ریزش مخاطبین رسانه ملی باشیم. 

  نگاهی که صداوسیما را برنمی تابد
پر واضح است نگاه تک بعدی به مسائل فرهنگی 
موجب می شود سلیقه های مختلف در جامعه از 
مرجعیت رسانه ملی فاصله گرفته و به نوعی حتی 
در جشن های ملی خود به رسانه های فرا ایرانی و 
در خارج از مرزها مراجعه کنند. همین دیدگاه 
به نوعی باعث شده برخی از اهالی رسانه از ایران 
رخت بسته و در دیار غربت برای رسانه هایی قلم 
بزنند که آنچه را که تبلیغ می کنند یقینا بر ضد 
منافع ملی است. در نتیجه نگاه روزنامه جوان 
به ساحت فرهنگ و اخطار به رسانه ملی همان 
نگاهی است که اگر در صدا و سیما ادامه داشته 
باشد، آخرین مخاطبین صدا و سیما را مجاب 
خواهد کرد که در جست و جوی رسانه جدید برای 
سپری کردن اوقات فراغت خود باشند. آن هم در 
شرایطی که بی بی سی و اینترنشنال تنها در بعد 
امنیتی قصد دارند برای ایران دردسرسازی کنند 
و بدتر آنکه رسانه های ترکیه ای در آن سوی مرزها 
هستند که بیش ترین فشار بر عرصه فرهنگ بومی 
ایران را ایجاد می کنند و بیش از هرچیزی باید از 

آنها نگران بود. 

»روزنامه جوان« علیه »صدا و سیما«

حمله شب یلدایی به رفیق! 

آرمان ملی: وزیر کشور گفت: در سازمان 
ثبت احوال هستیم سازمانی که بسیار مهم 
است، لذا باید این روز را گرامی بداریم و از 
همه کسانی که در این سازمان به شهروندان 
خدمت ارائه می دهند قدردانی کنیم. ثبت 
احوال از نظر سن یک سازمان قدیمی است 
ولی از نظر کارکرد، سازمانی به روز است. ثبت 
احوال امروز با سن کمی بیشتر از 100 ساله 
خود با به کارگیری فناوری های روز و همراه با 
تحولات روز به سازمان پیشرو تبدیل شده و 
در اندازه گیری ها و سنجش، ثبت احوال نمره 
بالایی را کسب می کند باید از سیاست سازمان 
و همه کارمندان آن تقدیر کنیم. وزیر کشور 
با اشاره به این که ثبت احوال باید سازمانی 
پیشرو و بهره ور در همه زمینه ها و ظرفیت های 
خود باشد، اضافه کرد: کارکردهای ثبت 
احوال بسیار ارزشمند است و توسعه و ارتقا 
نیز پیدا می کند. اگر اطلاعات جمعیتی را 
نداشته باشیم همه برنامه های دیگر مختل 
خواهد شد. برای مثال یک رکن مهم، آمایش 
جمعیت است، موضوعی که اطلاعات آن در 
سازمان ثبت احوال شکل می گیرد. هر برنامه 

توسعه ای که داشته باشیم به سازمان ثبت 
احوال نیاز اساسی داریم و این سازمان نقش 
اساسی را دارد. وی ادامه داد: سازمان ثبت 
احوال می تواند از گذشته ها در مورد اطلاعات 
خانوار و ریشه های خانوار افراد، اطلاعاتی 
را جمع آوری کند و این موارد را مشخص 
کند. از تحلیل های جمعیتی بر می آید که ما 
دچار اشتباه بزرگی شده ایم و امروز از بحران 
جمعیتی رنج می بریم. این موضوع ناشی از این 
است که مرکزی به عنوان متولی این بحث در 
گذشته وجود نداشته تا به موقع هشدارهای 
لازم را بدهد. امروز یکی از چالش های بزرگ و 
عمده ما در همین حوزه رشد جمعیت است. 
باید دائم این موارد پایش شود و مدام تذکرات 
لازم به دستگاه های مسئول داده شود و البته 
این دیده بانی توسط سازمان ثبت احوال انجام 
می شود تا سایر دستگاه ها سیاست های خود 
را اصلاح کنند. وزیر کشور تاکید کرد: ما 
موضوعی به نام مهاجرت داریم ممکن است 
بخشی از این مهاجرت ها ضروری باشند و 
بخشی مفید نباشند، لذا باید به موقع تذکرات 
لازم داده شود برای مثال مهاجرت از روستا 

به شهرها، این تحلیل های سازمان می تواند 
بسیار کارساز و مهم باشد و منجر به تصمیمات 
مهم و اساسی درست شود. باید اطلاعات و 
آدرس های افراد در سامانه ها جمع آوری شود 
که این اتفاق افتاده اما اطلاعات و آدرس های 
حقوقی هم باید توسط ثبت احوال جمع آوری 
شود. وحیدی ادامه داد: امیدواریم در سازمان 
ثبت احوال این اقدامات به درستی پیگیری 
شود تا شاهد اجرای دقیق تر و صحیح تر قوانین 
نیز باشیم. وی عنوان کرد: یکی از مردمی ترین 
سازمان های ما ثبت احوال است و صدور 
کارت هوشمند ملی برای ایرانیان خارج از 
کشور علاوه بر این که خدمت و سرویس ها را 
آنها به عنوان ایرانی ارائه دهیم باعث می شود 
که ثبت احوال با ایرانیان خارج از کشور ارتباط 
داشته باشند. رئیس شورای امنیت کشور 
تصریح کرد: افراد مشکوک التابعیت در برخی 
شهرها حضور داشتند که بلاتکلیف بودند اما 
با کارت شناسه کارهای عمومی آنها انجام 
خواهد شد. در حوزه اتباع نیز ثبت احوال 
مسئولیت هایی را دارد که امیدواریم به خوبی 

آنها را اجرا کند. 

وزیر کشور: 

در تحلیل های جمعیتی دچار یک اشتباه بزرگ شده ایم

فشارهای حداکثری 
غرب جواب نداد

تحلیلگر  ابوالفتح  امیرعلی 
مسائل  و  خارجی  سیاست 
این  اهمیت  بین المللی گفت: 
دیدار مقامات ایران و اروپا در 
که  است  جهت  آن  از  امان 
مذاکرات  موضوع  اصلی ترین 
سیاست خارجی ایران که همان 
مذاکرات وین است، قطع نشده 
است. این موضوع پیام مشخص 
و روشنی را به بسیاری در داخل 
و در خارج از کشور می دهد که 
فشار حداکثری جواب نداده 
با  للهیان  امیرعبدا استدیدار 
جوزپ بورل مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا و انریکه 
مورا هماهنگ کننده مذاکرات 
وین در این مقطع زمانی بسیار 
حائز اهمیت است وی گفت: 
اهمیت این دیدار از آن جهت 
موضوع  اصلی ترین  که  است 
مذاکرات سیاست خارجی ایران 
که همان مذاکرات وین است، 

قطع نشده است.

تلاش برای بازگرداندن 
آمریکایی های زندانی 

در ایران

رابرت مالی، نماینده ویژه 
دولت آمریکا در امور ایران 
درباره موضوع افراد دوتابعیتی 
ایرانی-  آمریکایی که در ایران 
در بازداشت به سر می برند، آن را 
یک مساله بسیار مهم در روابط 
کشورش با ایران توصیف کرد 
و در اظهاراتی مداخله جویانه 
خواستار آزادی آنها شد.  وی با 
تکرار ادعاها درباره زندانی شدن 
این افراد گفت: ما به گفت وگوی 
غیرمستقیم با ایران درباره این 
موضوع که یک اولویت بسیار 
جدی برای ماست، ادامه داده ایم 
تا بتوانیم آمریکایی هایی را که 
برخی از آنها سال هاست به طور 
ناعادلانه در ایران زندانی هستند 
به خانه بازگردانیم. مالی افزود: 
این گفت وگوها هیچ گاه متوقف 
نشده است و تلاش  خود را برای 
بازگرداندن هرچه زودتر آنها 
ادامه خواهیم داد. نماینده دولت 
آمریکا بیان کرد: ما در حال 
بررسی راه های بشردوستانه 
 برای بازگرداندن این زندانیان 

به خانه هستیم. 


